
Emilia POPESCU: 
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Constantin Paraschivescu : Permiteti-mi ca mai Întâi să vă urez la multi ani 

pentru ziua de naştere, din 2 martie. 
' ' 

Emilia Popescu : Mulţumesc. 
C.P. :  Pentru Început, o lămurire; la jumătatea aceleiaşi luni, actorul Horia 

Şerbănescu, care a Împlinit de două ori vârsta dumneavoastră, spunea: 
"Realizarea care mi-a adus cele mai mari satisfacţii a fost rolul din "Profesorul de 
franceză" a lui Tudor Muşatescu, În care am jucat cu Emil Popescu, tatăl Emiliei 
Popescu". E adevărat, a fost tatăl dumneavoastră? 

E.P. :  Da. 
C.P. :  Eu eram copil şi am văzut "Profesorul de franceză". Cei doi aveau mare 

haz În roluri de elevi şmecheri. 
E.P. :  A mai fost la operetă, în "galeria de aur", cu Wauvrina, în Vânzătorul de 

păsări . . .  
C.P. :  /-am mai văzut apoi În comedia muzicală "Cu lăutarii după mine", la 

Savoy, unde apărea şi Maria Tănase. Deci, e adevărat. Câţi ani avea la naşterea 
dumneavoastră? 

E.P. :  53. 
C.P. :  Mai juca? 
E.P. :  Sigur că da. A jucat până după revoluţie, aici , la  Sala Mică a T.N.B. ,  

u lt imul spectacol cu Sânge vienez. Cred că în 1 995. 
C.P. :  Ati vrut să fiti actrită, sau v-a Îndrumat cineva către acest drum? 
E.P. :  Nu m-a îndrumat n imeni .  Eu  am studiat pianul şi vroiam să fac 

muzică. M i-ar fi plăcut, însă mă atrăgea foarte mult  teatru l ,  pentru că am stat 
tot t impul pe lângă tata la operetă, în cu l ise ş i ,  mă rog . . .  când îţi i ntră "mirosul" 
ăsta, este foarte greu să mai scapi de el . La 1 4  ani, cum mama mea colabora 
cu domnul P int i l ie ca maestră de balet la De ce trag clopotele, Mitică?, f i ind 
coregrafă , aranjase balul ş i am fost şi eu la o zi de f i lmare .  Am făcut f iguraţie ,  
am dansat la bal cu Mi rcea Diaconu. Şi  z iua aceea, într-adevăr, m-a făcut să 
hotărăsc între pian şi teatru . Era în iun ie 1 980. Dar pianul nu l-am lăsat de tot 
n iciodată. 

C.P. :  De ce aţi spus Într-un interviu că mari maeştri - 0/ga Tudorache, Gina 
Patrichi, Leopoldina Bălănuţă, George Constantin - v-au făcut să credeţi că 
actoria este singurul mod În care puteţi exista ? 

E.P. :  Fi ind la c lasa doamnei Olga şi văzând totala d izolvare a dânsei în 
această artă , se presupune că c ine se duce la această şcoală are aceeaşi 
pasiune şi aceeaşi ardoare . M i -a şi i nsuflat asta doamna Olga, dar am şi 
s imţit-o d intotdeauna. Pe u rmă, întâ ln i rea mea cu maeştri mi-a confi rmat ceea 
ce simţeam mai demult că, într-adevăr, pentru mine este s inguru l  mod în care 
mă pot. . .  



C.P. :  Împlini. 
E.P. :  Nu neapărat împlin i ,  e ceva mai ciudat. . .  adică eu, f i ind o persoană 

foarte timidă şi l ipsită de uşurinţa în a mă exprima, pentru mine pianul era_ un 
instrument prin care mă puteam revărsa fără cuvinte. Când am renunţat la pmn, 
actoria a devenit un fel de exorcizare, şi asta mă ajută să mă pot exprima, şi să 
dau totul în această relaţie reciprocă cu publicu l .  

C.P. :  Vorbiţi-mi puţin despre facultate - cum au fost anii de studii, cu ce 
profesori v-aţi pregătit . . .  

E.P. :  Anii de  facu ltate au  fost cei mai frumoşi . 
C.P. :  Ce perioadă? 
E.P. :  1 984- 1 988.  Am avut n işte profesori extraordinari . Am avut-o pe 

doamna Olga Tudorache, l-am avut pe Florian P ittiş în anul  întâi ş i după aceea 
pe Flor in Zamfi rescu până la sfârşit . Lucrul ăsta a fost hotărâtor pentru mine, 
pentru că relaţia mea cu Florian Pittiş m-a făcut să ajung la Bulandra şi mi-a 
oferit cele două mari rol u ri pr incipale în Meditaţiile Ritei ş i  Câinele grădinarului 
la 22 de an i .  Şi ştiţi că ro lu ri le  pr incipale se iveau foarte greu atunci şi foarte 
târz iu ,  nu ca acum. El a fost, într-adevăr, mare mea şansă, pentru că ştiţi foarte 
b ine că a avea talent nu înseamnă totu l în meseria asta, trebuie să ai şi mult ,  
mult noroc . Ani i  aceia de şcoală au fost frumoşi pentru că eram extrem de 
ocrotită şi foarte , foarte iubită. Trăiam , aşa, într-un cuib în care toată l umea ne 
ocrotea, ne iubea . . .  ş i ne spunea "vedeţi că n-o să f ie tot aşa când plecaţ i ,  
trebu ie să vă descu rcaţi s ingur i .  N-o să întâlniţ i numai reg izori genial i " .  Nic i  nu 
băgam de seamă l ucrur i le astea. Până când am ieşit ş i am văzut, într-adevăr, 
cum e. Eram atunci ca-n burta mamei . . .  facu ltatea a fost ca-n bu rta mamei . 
După care ne-am născut ş i .  . .  vai de no i !  

C.P. :  Şi Întâlnirea cu Teatrul Bulandra ? 
E.P. :  A fost magic�. Teatrul Bulandra e un spaţiu de legendă, toată lumea 

dorea să ajungă acolo. l ntâln i rea mea a fost extraord inară, pentru că eu eram în 
ultimul an de facultate când am jucat în Câinele grădinarului şi domnul Besoiu ,  
care era director, vroia să ne ia pe toţi la Bulandra. Eu am fost singura care am 
intrat fără concurs, că dacă dădeam concurs, precis nu-l luam. 

C.P. :  De ce? 
E.P. :  Pentru că nu sunt în stare să dau concursuri . 
C.P. :  De timiditate, sau cum. . .  ? 
E.P. :  Da, da. 
C.P. :  O vreme aţi prezentat nişte emisiuni la televiziune. Cum a fost acea 

experienţă? 
E.P. :  Era o emisiune cu Horia Moculescu. O prezentam dumin ica. A fost vreo 

două lun i .  N-a fost o experienţă fericită, pentru că e altă meserie acea de 
prezentator, e cu totul altceva. Poate că acum m-aş descurca mai bine, au mai 
trecut anii şi am căpătat experienţă. Dar nu când te controlezi tot t impul . . .  că noi 
suntem învăţaţi să ne controlăm mereu, să ne temem de orice greşeală, de orice 
defect de exprimare. Or, acolo trebuie să fi i l iber şi să nu-ţi prea pese de ce e în 
jur, şi asta pentru mine a fost foarte complicat. 

C.P. :  Pomeniţi undeva de o mare cumpănă din viaţa dumneavoastră. Puteţi 
preciza? 

E.P. :  Da. E vorba de operaţia pe care am făcut-o acum doi ani .  O operaţie 
foarte dură, am făcut o semipareză şi o dublă hernie cervicală. Şi dacă mai 
amânam câteva zi le, eram în cărucior la ora asta. Eram în cărucior şi după 
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operaţie, dacă nu reuşea. A fost o hotărâre pe care a trebuit să o iau de una 
singură, nu în sensul dacă să mă operez sau nu, ci dacă să fie operate cele două 
vertebre afectate şi nu una singură, şi Dumnezeu a vegheat ca doctorii să fie 
extraord inari şi operaţia reuşită. Dar a fost o cumpănă pentru că perioada de dureri 
a fost foarte dură. 

C.P. :  Sigur că atunci aveaţi fetiţa . . .  
E.P. :  Da, păi s-a întâmplat acum doi ani . Fetiţa mea are 1 1  ani . 
C.P. :  Ce v-a determinat să simţiţi că după vârsta de 30 de ani timpul trece În 

favoarea dumneavoastră? 
E.P. :  Ha, ha . . .  C red că fi ica mea. După ce am născut-o, m-am simţit 

deodată mult mai talentată şi mai �urajoasă, pentru că eu o învăţ pe ea să nu 
fie ca mine ş i  asta îmi cere curaj . l ţ i  trebuie cu raj să-i spui "nu trebuie să faci 
aşa"; repl ica e i :  "da' tu nu eşti aşa?". Dar, într-adevăr, când îţi stabi leşti 
pr iorităţ i le şi vezi că l ucruri le din j u r  sunt n işte mărunte orgol i i  pe lângă 
mis iunea pe care o ai de împl i nit , să faci un om, atunci lucrur i le mărunte 
pălesc. 

C.P. :  Anu/ 2004 v-a adus două roluri deosebite, cred, faţă de cele anterioare, 
de virtuozitate muzicală mai ales: Marlene şi Chiriţa. "Marlene" se joacă şi astăzi. 
Cum s-a născut proiectul şi cum l-aţi realizat? 

E.P. :  S-a născut foarte uşor. Doamna Cătălina Buzoianu m-p. sunat şi mi-a 
spus "Am piesa pentru tine". Cu câţiva ani în urmă, îmi spusese: "lţi promit că am 
să fac un spectacol numai pentru tine cu o partitură . . .  " 

C.P. :  Muzicală? 
E.P. :  Nu,  un rol .  Şi m-a sunat şi m i-a spus "am găsit piesa, e vorba de Marlene 

Dietrich". "Haideţi, doamna Cătălina, zău , să fim serioşi !  Cum o să fac aşa ceva, 
ce aveţi cu mine? Vai de capul meu !" .  "Emi l ia, ăsta-1 facem". Şi-am plecat de la 
Bulandra . . .  a fost şi o conjunctură, că stăteam şi nu jucam . . .  şi tocmai venise 
George Mihăiţă la Comedie cu Gelu Colceag, m-au sunat şi m-au întrebat dacă 
vreau să vin şi am zis: "Vin ! .  Fac asta cu doamna Cătăl ina?" - "Sigur că da!". Putea 
să-mi ofere doamna orice, tot aş fi făcut, pentru că aveam mare încredere în 
dumneaei şi ştiu  ce putea să facă, dar n-am crezut nicio cl ipă că voi ajunge s-o 
conturez într-adevăr pe Marlene. 

C.P. :  Se joacă şi astăzi. 
E.P. :  Se joacă, da. Şi  se joacă d in ce în ce mai . . .  Vedeţi , unele spectacole au 

o soartă stranie, după câţiva ani încep să se joace cu o afluenţă de publ ic mai 
mare decât la premieră. 

C.P. :  Mai mare şi decât aşteptările. 
E.P. :  Da. 
C.P. :  Chi riţa se mai joacă? 
E.P. :  Chiriţa se joacă, dar eu nu mai joc. 
C.P. :  De ce? 
E.P. :  Nu mai joc, pentru că după operaţie nu pot să mă mai încarc cu un alt 

rol greu.  
C.P. :  Şi sunteţi Înlocuită . . .  
E.P. :  Da, c u  Adriana Trandafir. 
C.P. :  Ştiţi că sunteţi, după ştiinţa mea, singurul artist premiat de două ori de 

către acelaşi juriu la un festival - Festivalul de dramaturgie contemporană de la 
Braşov din noiembrie 2006: Premiul de interpretare feminină şi Premiul special al 
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juriului pentru Marlene. Atunci aţi spus că a coborât un Înger În sala aceea 
arhiplină. Aţi mai simţit asta şi altădată? 

E.P. :  Da, am mai simţit. 
C.P. :  Tot cu o sală aşa mare, arhiplină? 
E.P. :  Nu, a fost prima oară când am jucat într-o sală atât de mare. Am avut 

emoţi i  absolut paralizante şi. . .  atunci l-am chemat pe tata în ajutor şi n-am intrat în 
scenă până n-am simţit că e lângă mine. Şi am putut să trec peste emoţi i .  Dar dacă 
mă întrebaţi ce am făcut, nu prea ştiu .  

C.P. :  Cred. 
E.P. :  Şi am reuşit. Şi se pare că a fost un spectacol care a impresionat foarte 

tare. Au fost aceste două premi i .  . .  probabil în compensaţie că nu mi s-a dat premiu 
la UN ITER . . .  nu-mi dau seama. 

C.P. :  Niciodată nu s-a mai Întâmplat ca acelaşi juriu să acorde două premii 
importante aceluiaşi actor pentru o creaţie. 

E.P. :  Pentru mine a fost o bucurie şi o confirmare a faptului că atunci când faci un 
lucru în care crezi. . .  hai să fim serioşi, că suntem conştienţi când ne ies lucrurile, sau 
nu . . .  şi când nici măcar nu eşti băgat în seamă, sau nu eşti recunoscut, nu înseamnă 
că tu eşti de vină. Am avut această confi rmare acum trei ani, când nu am fost 
nominalizată, n-a fost vina mea. N-am fost n ici măcar nominal izată pentru Marlene. 

C.P. :  Ei, nu vă faceţi probleme . . .  
E.P. :  Nu-mi fac, dar a fost o confirmare că n-am fost eu  mai puţin talentată cu 

trei ani în urmă. Nu ne poate lua niciun premiu bucuria de a face această meserie. 
Dar când îl primeşti ,  e o bucurie şi mai mare. 

C.P. :  Binemteles. 
E.P. :  Pentru ' mine a fost o mare bucurie la Braşov, mai ales cu publ icul acela, 

care stătea şi în picioare . . .  
C.P. :  Acolo, În primul rând, e o sală mare, fără acustică. 
E.P. :  Da. Pentru mine asta a fost ceva îngrozitor. 
C.P. :  Aţi cântat live . . .  
E.P. :  Da. O experienţă fantastică. 
C.P. :  A fost o seară magică, Într-adevăr. Pregătiţi acum În trei locuri diferite 

trei spectacole: "Dispariţia lu i  Galy Gay" de Brecht la Teatrul de Comedie, apoi o 
piesă franţuzească cu Florin Piersic senior, regizată de Radu Beligan, la ARCUB 
- cu care spera ţi "să-/ umiliţi" pe A/ain Delon care o joacă la Paris . . .  

E.P. :  A,  a zis Florin să nu  mai spun asta. 
C.P. :  Dar a fost o glumă, mi se pare nostimă. Şi, În fine, un rol secundar În 

"Jocul ielelor" de Carnii Petrescu la T N. 8., regizat de Claudiu Goga. Rol 
secundar, despre care aţi declarat că "este o bucurie enormă" pentru 
dumneavoastră. De ce? Şi cum decurg toate aceste pregătiri? 

E.P. :  Îmi plac roluri le mici ,  îmi pun ambiţia la încercare şi am avut nişte 
experienţe extraordinare. Am jucat în Deşteptarea primăverii un rol mic pe care 
l-am adorat, am jucat în Mutter Courage un rol mic pe care, de asemenea, l -am 
adorat şi cu care am avut foarte mare succes. Şi ăsta este un rol pe care I-au făcut 
actriţe mari înaintea mea, Mariana Mihuţ în f i lm, am auzit că şi Rodica Mandache. 
Rolul actriţei ratate, Nora din Jocul ielelor, pentru care află Gelu Ruscanu că s-a 
sinucis tatăl său. Un rol pe care Claudiu 1 -a scos puţin d in ZOI)a derizorie şi 1-a dus 
într-o zonă mai dramatică. Am acceptat d in două motive. lntâi , pentru că l-am 
cunoscut pe Claudiu şi pentru că mi-a p lăcut enorm Livada de vişini montată de 
el la Braşov, mi s-a părut o regie şi o abordare a textu lu i  extraord inar de naturală 
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şi de emoţionantă. Şi totdeauna întâlni rea cu un regizor tânăr îţi provoacă anumite 
emoţii şi !a el emoţi i le au fost de bun augur, m-am bucurat foarte tare de această 
întâln ire. In al doi lea rând, faptul că un rol mic îţi pune ambiţia la încercare, pe mine 
care nu sunt ambiţioasă în nic iun fel ,  mă provoacă şi îmi place foarte mult. Sper 
că o să iasă ceva foarte frumos, şi scenografic şi d ramatic şi tot. Sper, sper, adică 
suntem pe drumul bun. 

C.P. :  Şi celelalte? 
E.P. :  La Comedie este o piesă foarte grea, s-a mai făcut acum treizeci şi ceva 

de ani , tot acolo, de către domnul Giurchescu. O piesă grea, şi cu muzică, cu 
orchestră pe scenă, textul este ofertant, cu roluri extraordinare, un fel de Mutter 
Courage, dacă vreţ i .  Dific i l ,  sperăm să ieşim până la sfârşitul stagiuni i .  M-am gândit 
eu aşa, că e ca un evantai cu cele trei roluri , total d iferite, pe care le pregătesc, cu 
care pot să îmi fac vânt vara . . .  Dar, e cam greu, vă spun sincer, foarte greu mă 
descurc. Mai _avem puţin la Naţional, iar prin apri l ie-mai, scoatem asta cu Florin. Ce 
să vă spun? lntâlnirea cu Florin Piersic este o bucurie, este un privileg iu ,  iar eu mă 
simt de parcă m-ar fi născut el, parcă e mama mea, nu tata. Este o alchimie perfectă. 

C.P. :  Este o piesă În două personaje? 
E.P. :  Da. 
C.P. :  Şi cum se numeşte piesa asta ? 
E.P. :  Se numeşte Străin În noapte de Erich Assous. Un dramaturg în mare 

vogă. Repetiţi i le sunt o reală bucurie ş i .  .. sunt magice! 
C.P. :  O ultimă Întrebare. Vă mai gândiţi la proiectul unui spectacol cu "Micul 

prinţ"? 
E.P. :  De unde ştiţi? 
C.P. :  Din declaraţiile dumneavoastră apărute În presă. 
E.P. :  Deocamdată s-a oprit, pentru că era un proiect de regie al soţu lu i  meu, 

care vrea să se facă regizor. S-a oprit pentru o perioadă, n-am renunţat. Micul 
prinţ, după Bibl ie, este cartea mea preferată. 

C.P. :  Acum vă rog să mai spuneţi dumneavoastră ce simţiţi nevoia, ce nu 
v-am Întrebat eu . . .  

E.P. :  M-aţi întrebat aproape tot. 
C.P. :  Ce vă deranjează, ce nu . . .  
E.P. :  Mă deranjează minciuna, mă  deranjează nedreptatea, mă  deranjează şi 

vanităţi le. Mă deranjează oamenii care cred că au putere şi că ne pot lua nouă 
bucuria. Când mă deranjează ceva, pe urmă îmi trece, pentru că, iată, vin la Teatrul 
Naţional, unde sunt invitată, şi portarul , cabin ierele, maşinişti i ,  sunt atât de drăguţi 
cu mine şi simt atâta căldură din partea lor . . .  Ş i  pe urmă mă duc în piaţă şi. . .  

C.P. :  Vă salută lumea . . .  
E.P. :  Nu mă salută, nu ,  nu . . .  sunt oameni care îm i  spun, aşa, că le aduc 

bucurie şi că vor să mă atingă . . .  sau lucruri de astea, care mi se par atât de 
curioase şi de ciudate, pentru că eu nu sunt nici pe departe ceea ce se cheamă o 
vedetă. Şi-atunci, restu l .  . .  n imic nu mai contează. 

C.P. :  Vă mulţumesc. 
E.P. :  Şi eu vă mulţumesc. Scuze că v-am făcut să aşteptaţi ,  precum făcea 

Mari lyn Monroe! 
C.P. :  A fost o Întârziere de doar zece minute din cauza blocajului În trafic . . .  

Ce mai contează, doamnă?!. 
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